

istration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/323 and Add.1, T/OBS.5/50, T/L.597),

Draws the attention of the petitioner to the observations of the Administering Authority.

643rd meeting,
20 July 1955.

1339 (XVI). Petition from the Comité central démocratique "Lepité" du groupement de Bafou-Fondong (T/PET.5/331)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from the Comité central démocratique "Lepité" du groupement de Bafou-Fondong concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/331, T/OBS.5/44, T/L.597),

Recalling in this connexion the terms of resolution 941 (XIII) of the Trusteeship Council,

1. *Notes* that further consultations have been carried out and that an early agreement is hoped for in this matter;

2. *Expresses the hope* that a conciliatory approach by all parties will facilitate the solution of this problem along the lines previously recommended by the Council in its resolution 941 (XIII).

643rd meeting,
20 July 1955.

1340 (XVI). Petition from the villagers of Maboye (T/PET.5/332)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from the villagers of Maboye concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/332, T/OBS.5/51, T/L.597),

Draws the attention of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statement of the representative of France, in particular that:

(a) With regard to taxation, personal taxes, including the local tax, have been increased in 1954 over the rate obtaining in 1953 by proportions varying between 3 and 4 per cent;

(b) These taxes are used to finance the development of the social and economic facilities which the petitioners are seeking;

(c) In respect of educational facilities, these are already in existence in the vicinity of the petitioners and strenuous efforts are being made to increase their number in the Territory as a whole;

(d) In respect of health facilities, stations exist at points respectively 8 and 11 kilometres distant from

consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/PET.5/323 et Add.1, T/OBS.5/50, T/L.597),

Appelle l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante.

643ème séance,
le 20 juillet 1955.

1339 (XVI). Pétition du Comité central démocratique "Lepité" du groupement de Bafou-Fondong (T/PET.5/331)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition du Comité central démocratique "Lepité" du groupement de Bafou-Fondong, concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/PET.5/331, T/OBS.5/44, T/L.597),

Rappelant à ce sujet les termes de la résolution 941 (XIII) du Conseil de tutelle,

1. *Note* que de nouvelles consultations ont eu lieu et que l'on espère un règlement rapide de cette affaire;

2. *Exprime l'espoir* que toutes les parties feront preuve d'esprit de conciliation pour faciliter la solution de ce problème en s'inspirant des méthodes que le Conseil a précédemment recommandées dans sa résolution 941 (XIII).

643ème séance,
le 20 juillet 1955.

1340 (XVI). Pétition des habitants du village de Maboye (T/PET.5/332)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition des habitants du village de Maboye concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/PET.5/332, T/OBS.5/51, T/L.597),

Appelle l'attention des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration du représentant spécial, d'où il ressort que:

a) En ce qui concerne les impôts, l'impôt personnel (taxe vicinale comprise) a augmenté de 3 à 4 pour 100 de 1953 à 1954;

b) Le produit de ces impôts sert à financer la réalisation des avantages sociaux et économiques que souhaitent les pétitionnaires;

c) En ce qui concerne les établissements d'enseignement, il en existe déjà à proximité de l'endroit où vivent les pétitionnaires et l'Administration fait des efforts soutenus pour en augmenter le nombre dans tout le Territoire;

d) En ce qui concerne les établissements sanitaires, il existe des dispensaires dans des endroits situés res-

the village of the petitioners and equal access to these facilities is guaranteed to all persons;

(e) In respect of damage caused by wild animals, it is the practice of the Administration to give *ex gratia* assistance in cases of serious damage.

643rd meeting,
20 July 1955.

1341 (XVI). Petition from the Local Committee of the Union des populations du Cameroun of Modé (T/PET.5/339)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from the Local Committee of the Union des populations du Cameroun of Modé concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/339, T/OBS.5/51, T/L.597),

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and the statement of its representative, in particular that:

(a) Subject to formal approval by the Authorities of the location and manner of construction of the building, a teacher will be provided for the school built by the inhabitants of Modé as soon as more urgent needs in other parts of the Territory have been satisfied and that meanwhile religious instruction is not in any sense obligatory in the mission school situated in the immediate vicinity of this village;

(b) No tax obligation attaches to the receipt of planters' cards by the villagers of Modé.

643rd meeting,
20 July 1955.

1342 (XVI). Petition from the Union des populations du Cameroun, Branch of Ntem (T/PET.5/344)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from the Union des populations du Cameroun, Branch of Ntem, concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/344, T/OBS.5/47, T/L.588),

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statement of its representative, in particular that:

(a) The person on whose behalf the petitioners wrote is now at liberty; and

(b) The two other persons mentioned in the petition had been arrested, but had not been held in custody;

2. *Recalls* to the petitioners that the person on whose behalf they wrote appealed, that the Court of Appeal issued its decision on the case, and that it is possible

pectivement à 8 et à 11 kilomètres du village où vivent les pétitionnaires, et toutes les catégories sociales y ont accès;

e) Quant aux dégâts causés par les animaux sauvages, l'Administration a coutume d'accorder des secours gracieux si les dommages sont importants.

643ème séance,
le 20 juillet 1955.

1341 (XVI). Pétition du Comité de base de l'Union des populations du Cameroun de Modé (T/PET.5/339)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition du Comité de base de l'Union des populations du Cameroun de Modé concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/PET.5/339, T/OBS.5/51, T/L.597),

1. *Attire l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur les déclarations de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que:

a) Sous réserve de l'approbation formelle, par la Direction de l'enseignement, de l'emplacement et du mode de construction du bâtiment, l'école que les habitants de Modé ont bâtie sera pourvue d'un maître aussitôt qu'auront été satisfaits les besoins urgents d'autres secteurs du Territoire: dans l'intervalle, l'instruction religieuse n'est en aucune façon obligatoire dans l'école de mission située à proximité immédiate de ce village;

b) Aucune obligation fiscale ne découle, pour les habitants du village de Modé, du fait qu'ils ont reçu des cartes de planteur.

643ème séance,
le 20 juillet 1955.

1342 (XVI). Pétition de l'Union des populations du Cameroun, section de Ntem (T/PET.5/344)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition de l'Union des populations du Cameroun, section de Ntem, concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/PET.5/344, T/OBS.5/47, T/L.588).

1. *Appelle l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant, d'où il ressort notamment que:

a) La personne au sujet de laquelle les pétitionnaires ont écrit est maintenant en liberté;

b) Les deux autres personnes mentionnées dans la pétition ont été arrêtées, mais n'ont pas été incarcérées;

2. *Rappelle* aux pétitionnaires que la personne au sujet de laquelle ils ont écrit a fait appel, que la Cour d'appel a rendu son arrêt sur la question, et qu'il est